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CAPITOLUL 1
Nemulţumirea: o analiză a culturii 

lui „Niciodată nu-i destul“

DUPĂ DOISPREZECE ANI, în care am studiat această
temă şi am văzut efectele dezastruoase ale culturii ne -
mulţumirii asupra familiilor, organizaţiilor şi comuni tă -
ţilor, aş spune că un lucru pe care-l avem în comun cu
toţii este că ne-am săturat să ne fie frică. Ne dorim să
avem un curaj fără limite. Ne-am săturat de dez baterile
purtate pe întregul teritoriu al Statelor Unite, pe temele:
„De ce anume trebuie să ne fie frică?“ şi „Pe cine trebuie
să dăm vina?“ Cu toţii vrem să fim curajoşi.

„Nu poţi s-arunci nicăieri o mâţă moartă, 
fără să nimereşti un narcisist“

Zicerea de mai sus a fost, recunosc, momentul de eloc venţă
maximă din toate discursurile pe care le-am susţinut. Intenţia
mea n-a fost, în nici un caz, să jignesc pe cineva, însă atunci
când sunt surescitată sau nemulţumită, am tendinţa să mă
întorc la felul de a vorbi pe care-l moştenesc de la gene raţiile
de texani dinaintea mea. Mi se întâmplă să „arunc în oameni
cu mâţe“, câteodată am un „ghimpe în coastă“ şi, de cele mai
multe ori, „ce-am în guşă, am şi-n căpuşă“. De obicei, vorbesc
aşa acasă ori când sunt împreună cu familia sau prietenii, dar
câteodată, când sunt prost dispusă, îmi mai scapă câte o astfel
de expresie şi pe scenă.
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Zicerea cu aruncatul mâţei am auzit-o şi folosit-o de atâtea
ori, că nu mi-am închipuit că o bună parte dintre spectatori
vor avea dinaintea ochilor imaginea mea zvârlind un cadavru
de felină înspre un grup de oameni prea plini de sine. Am
primit numeroase e-mail-uri în care mi se atrăgea atenţia că
mesajul meu centrat pe vulnerabilitate şi empatie nu e com-
patibil cu cruzimea faţă de animale. În apărarea mea, le-am
explicat că vorba nu are nici o legătură cu animalele. La ori -
gine, este o expresie din Marina Britanică şi se referea la difi-
cultatea de a folosi, pe vas, o „mâţă cu nouă cozi“ — un bici
cu nouă curele, pentru pedepse — fără să pocneşti pe cineva
din greşeală, dat fiind spaţiul restrâns. Da, ştiu. Când te gân -
deşti de unde vine, gluma mea nu mai este aşa de amuzantă.

În acest caz, imaginea cu aruncatul mâţei mi-a venit în minte,
atunci când o femeie din public m-a întrebat: „Copiii din ziua
de astăzi se cred atât de speciali… De ce, oare, atât de mulţi
oameni devin narcisişti?“ Răspunsul meu (nu foarte inspirat)
a fost cam sarcastic: „Da, aşa este. Nu poţi s-arunci nicăieri o
mâţă moartă, fără să nimereşti un narcisist.“ Însă el exprima
frustrarea pe care o simt de fiecare dată, când aud pe cineva
folosind cuvântul narcisism cu atâta largheţe. „Cei care intră
pe Facebook sunt nişte narcisişti. De ce cred oamenii că tot
ce fac este aşa de important?“ „Copiii din ziua de azi sunt atât
de narcisişti. Cred că totul se învârte în jurul lor.“ „Şefa mea
e o narcisistă şi jumătate. Se crede mai bună decât toţi ceilalţi,
şi-ntotdeauna îi critică pe cei din jur.“

În timp ce oamenii obişnuiţi folosesc cuvântul narcisism ca
etichetă pentru o mulţime de defecte, de la aroganţă până la
obrăz nicie, cercetătorii şi persoanele care se ocupă cu ajuta -
tul celorlalţi (medici, psihologi, profesori etc.) testează elasti -
citatea conceptului în toate modurile imaginabile. De curând,
un grup de cercetători a făcut o analiză computeri zată a pie -
selor muzicale de top din ultimii treizeci de ani. Cerce tă torii
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au arătat că există, în muzica pop, o tendinţă, semnificativă
din punct de vedere statistic, către narcisism şi agresivitate.
Conform ipotezei lor, au descoperit că expresii precum noi şi
pe noi sunt folosite tot mai rar, în timp ce eu şi pe mine apar
tot mai des.

Au mai constatat şi un declin în folosirea cuvintelor ce trimit
la legăturile sociale şi emoţiile pozitive, precum şi o creştere
în utilizarea cuvintelor legate de furie şi comportamentele
antisociale, cum ar fi ură sau a ucide. Doi dintre cercetătorii
care au întreprins studiul, Jean Twenge şi Keith Campbell,
autorii cărţii Epidemia de narcisism, susţin că, în ultimii zece
ani, numărul celor care suferă de tulburări de personalitate
de tip narcisist s-a dublat, în Statele Unite.

Ce mai, încă un semn că lumea e cu fundul în sus, cum ar fi
spus bunica!

Chiar aşa să fie? Să fie adevărat că suntem înconjuraţi de nar -
cisişti? Trăim noi, oare, în mijlocul unei culturi pline de indi-
vizi egocentrici şi infatuaţi, interesaţi doar de putere, succes,
fru museţe şi de cum „să iasă în evidenţă“? Avem dreptul să
credem că le suntem superiori celorlalţi chiar şi atunci când
nu am rea lizat nimic valoros? Să fie adevărat că ne lipseşte
empatia necesară pentru a fi oameni plini de compasiune,
cu legături autentice?

Dacă eşti asemeni mie, probabil că deja te-ai emoţionat puţin
şi te gândeşti la ceva de genul: „Da, exact asta e problema.
Nu cu mine, bineînţeles. Dar, în general, e foarte corect!“

E bine când avem la îndemână o explicaţie, mai ales una care
ne ajută să ne simţim bine în pielea noastră şi ne spune că de
vină sunt ceilalţi. În realitate, aproape de fiecare dată, când
vor beşte cineva despre narcisism, o face pe un ton acuzator,
cu furie şi dispreţ. N-are rost să mă ascund după deget — am
simţit aceste emoţii eu însămi, scriind acest paragraf.
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De regulă, prima noastră reacţie este să încercăm să-i „vin -
decăm“ pe narcisişti, demascându-i. Nu contează dacă discut
cu părinţi, profesori, directori de companii sau cu vecinii
mei, cu toţii îmi spun acelaşi lucru: „Indivizii ăştia plini de
sine trebuie să-şi dea seama că nu sunt speciali, că nu sunt
chiar atât de grozavi, că nu e cazul să se umfle în pene şi c-ar
trebui să revină cu picioarele pe pământ. Nu-i pasă nimănui
de aerele lor.“ (Asta este versiunea cenzurată a ce mi-au auzit
mie urechile!)

Numai că lucrurile sunt mult mai complicate, decât par la
prima vedere. Ceea ce este frustrant. Şi poate chiar dureros.
Tema narcisismului a pătruns suficient de mult în conştiinţa
colectivă, încât majoritatea oamenilor pot s-o asocieze corect
cu un tipar comportamental care include ostentaţia, nevoia
permanentă de a fi admirat şi lipsa empatiei. Ceea ce nu se
înţelege este că fiecare dintre aceste simptome ale narcisis-
mului este asociat cu ruşinea. Ceea ce înseamnă că nu putem
„corecta“ narcisismul, demascându-i pe oameni şi reamin -
tindu-le defectele şi lipsurile lor. Cel mai probabil, ruşinea
este cauza acestor comportamente, şi nu tratamentul lor. 

Privind narcisismul prin prisma vulnerabilităţii

A-i eticheta şi diagnostica pe cei ale căror dificultăţi sunt
rezul tatul interacţiunii cu mediul sau al procesului învăţării,
mai degrabă decât ceva înnăscut sau moştenit, face rău dese-
ori proce sului de vindecare şi schimbare. Iar atunci când ne
confrun tăm cu o epidemie, dacă nu e vorba despre ceva con-
tagios din punct de vedere fizic, cauza este, mult mai proba-
bil, un rezultat al interacţiunii cu mediul, şi nu ceva înnăscut.
Eti chetarea unei probleme în aşa fel, încât să se pună accentul
pe cine anume e o persoană, şi nu pe alegerile pe care aceasta
le face, o scu teşte de responsabilitatea de a-şi schimba com-
portamentul: „Îmi pare rău. Aşa sunt eu.“
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Cred cu tărie că oamenii sunt răspunzători pentru ceea ce fac,
aşa că nu cred în explicaţiile care dau vina pe societate, pe
cultura în care trăim etc. Voi discuta despre cât de important
este să se înţeleagă originea unei probleme, ca să poată fi so -
luţionată mai apoi.

Adesea, este util să recunoaştem tipare comportamentale şi să
înţelegem ce ne indică ele, dar asta nu înseamnă să acceptăm
că oamenii pot fi definiţi de un diagnostic. Diagnosticul, cred
eu — iar cercetările susţin acest lucru — exacerbează ruşinea
şi-i împiedică pe mulţi oameni să caute ajutor.

Trebuie să înţelegem tendinţele şi consecinţele acestora. Însă
mi se pare mult mai util — şi acest lucru poate avea un impact
uriaş în multe situaţii — să privim aceste tipare comporta-
mentale prin prisma vulnerabilităţii. De exemplu, dacă pri -
vesc narcisismul prin prisma vulnerabilităţii, pot să văd că,
de fapt, e vorba de frica de a fi un om obişnuit, care-şi are
rădă cinile în ruşine. Văd frica de a nu te simţi îndeajuns de
deosebit, pentru a fi observat de cei din jur, pentru a fi iubit
şi acceptat sau pentru a simţi că viaţa ta este una importantă.
De multe  ori, simplul gest de a umaniza problemele aruncă
o lumină revelatoare asupra lor, lumină care dispare imediat
ce se recurge la o etichetă stigmatizatoare. 

Această nouă definiţie a narcisismului arată, în acelaşi timp,
care sunt originea problemei şi soluţiile posibile. Mi-e foarte
clar de ce tot mai mulţi oameni au dificultăţi în a crede că
sunt destul de valoroşi. Întâlnim peste tot, în cultura noastră,
concepţia potrivit căreia o viaţă obişnuită este lipsită de sens.
Copiii care cresc urmărind emisiuni TV de tip reality show,
sau dedicate vedetelor, şi utilizează nesupra ve gheaţi reţelele
de socializare asimilează această concepţie şi-şi construiesc o
imagine deformată asupra lumii: „Valoarea mea, ca persoană,
depinde de numărul de like-uri pe care le primesc pe Face -
book sau Instagram“.
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